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رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به 
منفی بودن روند سرمایه گذاری در یک دهه گذشته، 
گفت: مهمترین دغدغه سازمان بورس حل مشکل 
روند منفی ســرمایه گذاری و پیشی گرفتن نرخ 

استهلاک بر تشکیل سرمایه در کشور است. 
مجید عشقی، در همایش ســالانه انجمن مالی ایران که در 
شهر اصفهان برگزار شدگفت: برگزاری نشست های تخصصی 
چنانچه منتج به ارائــه راه حل های کاربردی برای چالش های 
سیاســت گذاری و اجرایی شود، حتما مفید خواهد بود. سازمان 
بورس از دیرباز هر دو هفته یکبار جلسات همفکری و مشورت 
با اساتید به نام و روسای ادوار سازمان را تشکیل داده که منشاء 

اثرات مفید بسیار بوده است.
وی با اشــاره به منفی بودن روند سرمایه گذاری در یک دهه 
گذشته، گفت: متاسفانه طی ده سال گذشته استهلاک بر تشکیل 
ســرمایه پیشی گرفته و این مهمترین دغدغه اقتصاد کشور و 
سازمان بورس است. از وظایف اصلی انجمن های علمی و مراکز 

دانشگاهی آسیب شناسی همین منفی شدن سرمایه گذاری و راه 
برون رفت از آن است. کشور مجرایی جز افزایش سرمایه گذاری 

برای حل چالش های خود ندارد.
عشقی ضمن اشــاره به ضرورت حمایت از سرمایه گذاری در 
کشــور ادامه داد: طبعا برخی موانع از جنس سیاسی است اما 
برخی موانع از جنس درونی و سیاســت داخلی اســت. امنیت 
سرمایه گذاری و پیش بینی پذیری برای یک سرمایه گذار بسیار 
مهم اســت. آیا سرمایه گذار ما می تواند سه یا پنج سال آینده را 
پیش بینی کند؟ احترام به سرمایه گذاری و مالکیت خصوصی 
از دغدغه همیشگی ما بوده و گاها شاهدیم که با یک تصمیم 
نادرست روابط میان میلیون ها ذینفع یک صنعت به هم می ریزد.

وی با بیان اینکه بحث اصلاح حاکمیت شرکتی به جد محور 
کار سازمان بورس است، گفت: متعادل کردن روابط بین ذینفعان 
و جلوگیری از وارد شــدن زیان به یک طرف از ســوی ذینفع 
دیگر دستور کار جدی ما است. دستورالعمل حاکمیت شرکتی 
و مواردی از آن، سال ها مسکوت مانده بود که با اصلاحاتی، بر 

اجرای آنها اصرار خواهیم داشت.
رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار اظهــار کرد: وقتی از 
بخش خصوصی انتظار توسعه سرمایه گذاری داریم، نباید هر 
سال به بهانه های مختلف مثل بودجه ســنواتی و... امنیت و 
پیش بینی پذیری را مخدوش کنیم؛ چرا که ســرمایه گذار سال 
آینده دیگر به سیاست های ما اطمینان نمی کند. تلاش ما این 

بوده این موضوع در تلاطمات اخیر مدیریت شود.
عشقی در پایان گفت: هیات مدیره شرکت ها نقش سنگینی دارند 
که متاسفانه گاها به وظایف، اختیارات و تعهدات و مسئولیت های 
خود واقف نیســتند. ما هم آموزش و هم مطالبه و نظارت را با 
جدیت بیشتری دنبال خواهیم کرد. موضوع ارزش گذاری و تامین 
مالی شرکت های دانش بنیان بسیار مهم است. چشم انداز مطلوب 
ما افزایش سهم شرکت های دانش بنیان در بازار سرمایه است. 
ساختارهایی برای ســرمایه گذاری خطرپذیر نیز وجود دارد که 
توسعه آن ها آغاز شده است. این اتفاق قطعا می تواند موجبات 

افزایش بهره وری در اقتصاد را فراهم آورد.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار:

جلوگیری از وارد شدن زیان به ذینفعان، دستور کار جدی ما  است
سازمان تأمین اجتماعی ؛

 تمامی خدمات غیرحضوری تأمین اجتماعی 
رایگان است

خدمات غیرحضوری ســازمان تأمین اجتماعی از جمله اســتعلام سوابق 
بیمه پردازی، اطلاع از اســتحقاق درمان، مشاهده حکم و فیش مستمری، 
ثبت نام وام بازنشستگان و ... صرفاً از طریق سامانه خدمات غیرحضوری و 
برنامه کاربردی )اپلیکیشن( »تأمین  من« و به شکل کاملاً رایگان در دسترس 

تمامی بیمه شدگان، بازنشستگان و کارفرمایان قرار دارد. 
با هدف تسهیل در ارائه خدمات و در چارچوب طرح تأمین اجتماعی دیجیتال و هوشمند، در 
حال حاضر تعدادی از پرکابردترین خدمات سازمان تأمین اجتماعی که مخاطب این خدمات 
گروه های بیمه شدگان، بازنشستگان و مستمری بگیران و نیز کارفرمایان هستند، بدون نیاز به 
مراجعه حضوری به شعب و کارگزاری های این سازمان و به صورت الکترونیک و غیرحضوری 

ارائه می شوند. 
تعداد خدمات غیرحضوری قابل ارائه به مخاطبان در سامانه خدمات غیرحضوری تأمین اجتماعی 
در ابتدای دوره مدیریت اخیر سازمان تأمین اجتماعی، 30 خدمت بود که با توسعه این خدمات 
در حال حاضر به 44 خدمت رســیده است. همچنین تعداد خدمات غیرحضوری قابل ارائه در 

اپلیکیشن تأمین من نیز اخیرا به 39 خدمت افزایش یافته است. 
 براســاس این گزارش، برای استفاده از خدمات غیرحضوری سازمان تأمین اجتماعی، تنها به 
ثبت نام مخاطبان در سامانه خدمات غیرحضوری نیاز است و کلیه خدمات غیرحضوری ارائه شده 
در این سامانه و نیز برنامه کاربردی )اپلیکیشن( »تأمین من« که برای نصب روی تلفن های 

هوشمند طراحی شده و در دسترس قرار گرفته است، کاملا رایگان است. 
روابط عمومی ســازمان تأمین اجتماعی ضمن دعوت از تمامی بیمه شدگان، بازنشستگان، 
مستمری بگیران و کارفرمایان مرتبط با این سازمان برای ثبت نام در سامانه خدمات غیرحضوری 
تأمین اجتماعی، اعلام کرده است برنامه های کاربردی و سایت های اینترنتی غیر از این سامانه 
و اپلیکیشن »تأمین  من« که با تبلیغات گسترده، مدعی ارائه بخشی از خدمات غیرحضوری 
تأمین اجتماعی هستند )ازجمله سوابق شمار، پیشخوان، استعلام سوابق بیمه، همه کاره، همیار 

اداری، کارمند، کارمند پلاس، کافی نت همراه و...(، هیچ ارتباطی با این سازمان ندارند. 
برخی از ســایت ها و اپلیکیشــن های مدعی ارائه تمام یا بخشــی از خدمات غیرحضوری 
تأمین اجتماعی، مبالغی را برای ارائه خدمات غیرحضوری سازمان تأمین اجتماعی از مردم مطالبه 
می کنند و برخی از آنها نیز صرفاً متقاضیان را به سامانه خدمات غیرحضوری تأمین اجتماعی 

منتقل می کنند. 
سازمان تأمین اجتماعی همچنین اعلام کرده است برخی از این سامانه ها نیز اطلاعات هویتی، 
شماره تماس و اطلاعات هویتی دیگر را از مردم و متقاضیان این خدمات تقاضا می کنند که ارائه 
این گونه اطلاعات به افراد  و مجموعه های ناشناس می تواند زمینه ساز سوء استفاده های احتمالی 

باشد. 

 تیم»بانک شهر« ایران قهرمان کشتی آزاد جام
 باشگاه های جهان شد

تیم کشــتی آزاد بانک شهر ایران با برتری قاطع، مقابل نماینده روسیه در 
مسابقات جام باشگاه های جهان مقتدرانه به عنوان قهرمانی دست یافت.

فینال هفتمین دوره کشتی آزاد باشگاه های جهان امروز )شنبه( همزمان با مبعث حضرت رسول 
اکرم)ص( میان بانک شهر نماینده کشورمان و پادوبنی روسیه در سالن شهدای هفتم تیر تهران 
برگزار شد که در پایان نماینده کشورمان با نتیجه ۶ بر 4 به برتری رسید و عنوان قهرمانی این 
مسابقات را بدست آورد. همچنین در دیدار رده بندی این مسابقات، تیم منتخب هند با نتیجه 7 بر 

3 از سد تیم قزاقستان گذشت و سوم شد.
این گزارش می افزاید، جوایز تیم های برتر این دوره از مسابقات، نیز با حضور دکتر سید شمس 
الدین حسینی عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس و رئیس کمیسیون ویژه جهش تولید، 

علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی و حسین زاده مشاور مدیر عامل بانک شهر اهداء شد.

خواب های طلایی مجلس برای صنعت خودرو!
ادامه از صفحه یک

آنها به جای آنکه مسائل تولید را حل کنند، دائم مشغول ایجاد مانع بر سر راه تولید به بهانه کنترل 
بازار هستند. یکی از مهم ترین مسائل تولید در ۵ سال گذشته، تحریم ها و قیمت گذاری دستوری و 
در نهایت زیاندهی صنعت خودرو و عدم سرمایه گذاری در آن بوده است. قرار بود امسال با آزادسازی 
قیمت ها یا عرضه خودرو در بورس کالا، مشکلات مالی پیش روی صنعت خودرو رفع شود تا بازار 
همزمان با افزایش معنی دار و واقعی تیراژ تولید و واردات مکفی، به حالت تعادل برسد، اما نه تنها این 
اتفاقات نیفتاد، بلکه از ابتدای سال، موانع مختلفی جلوی صنعت خودرو گذاشته و در نهایت صحنه 
طوری چیده شد که به ظاهر خودروسازان مقصر اصلی تمام مشکلات بازار خودرو شناخته شدند، در 
حالی که به اذعان مسئولانی که مستقیم در جریان زحمات خودروسازان، اعم از خصولتی و خصوصی 
بودند، صنعت امسال بسیار قوی عمل کرد و تولید و کیفیت و حتی تنوع را بالا برد، اما بالا رفتن 
قیمت ها که نتیجه مشکلات کلان اقتصادی دولت و عدم توان کنترل ارزش ریال و البته شکست 
دولت در تامین مسیر مناسب و مطمئن برای واردات بود، باعث شد این تلاش های صنعت خودرو 
نادیده گرفته شــود.حال در انتهای سال و در برنامه ریزی برای سال آینده، سیاست گذاران، به ویژه 
وکلای مجلس که قطعا جزو مقصران اوضاع اقتصادی و صنعتی فعلی هستند، به جای عبرت گرفتن 
از گذشته و شناخت دقیق مسئله، مشغول مسئله سازی هستند. در حال  حاضر با ورود نامیمون و 
نامتناسب شورای رقابت به عرصه قیمت گذاری، اجازه ندادند بازار از ابزار بورس کالا به خوبی استفاده 
کند و مردم از نتایج عملی آن بهره ببرند. ای کاش فقط3 ماه تحمل می کردند و تمام خودروهای 
پرتیراژ در بورس عرضه می شد تا همگی مشاهده می کردیم چگونه خودروساز باید دنبال مشتری 
بدود. متخصصان دلالی و تخریب صنعت و اقتصاد، صحنه را به گونه ای گرداندند که اتفاقا همین 
3 ماه پایانی سال یک هیجان تمام عیار در بازار شکل گرفت؛ بازاری که حدود 9 ماه کاملا در رکود 
به سر می برد. اما کار به اینجا ختم نشد. حال، دوستان مجلسی برنامه هایی برای تخریب کامل بازار و 
صنعت و حتی اقتصاد کشور تدارک می بینند. نخستین آن، استفاده همزمان از بورس کالا و شورای 
رقابت است که از یک سو نمی گذارد صنعت خودرو نفس بکشد و توانمندی های خود را بازسازی کند 
و بروز دهد و از سویی هم نمی گذارد بازار به آرامش برسد و دست دلالان کوتاه شود. البته نوع دلالی 
در روش جدید کمی تغییر می کند، چراکه در صورت عرضه خودرو در بورس بدون تقویت تولید، 
عملا تیراژ نمی تواند بالا برود، اما جذابیت سرمایه گذاری با خودرو کمتر می شود. باتوجه به مصوبه 
اخیر شورای رقابت، یک فرد عادی که می خواهد خودرو وارداتی یا یک خودرو مونتاژی بالای یک 
میلیارد را ابتیاع کند، باتوجه به داشتن یک خودرو، ناچار است عملا از یک واسطه که دارای شرایط 
»متقاضی« در مصوبه شوراست، استفاده کند و خودرو را با دادن حق دلالی، بخرد. همچنین وکلای 
مجلس می خواهند با برداشت ۸۵ درصد درآمد اضافه حاصله، به نوعی منبع جدیدی تدارک ببینند 
که رانت به قسمت های دیگر بدهند. البته رانت برای توسعه حمل ونقل عمومی، مطلب جذابی است، 
اما مشکل اینجاست که معمولا در این اوضاع، این نوع رانت ها بیشتر صرف رانت خواری گروه های 
خاص می شود، نه توسعه صنعت و درنتیجه دوباره در انتهای سال صنعت خودرو می ماند و مردم 
ناراضی.اما راهکار بعدی بسیار خطرناک تر از راهکار نخست است: واردات خودرو دست دوم. دولت 
و مجلس که یک سال اخیر را طبق پیش بینی های کارشناسان، در تامین ارز سالم و خودرو وارداتی 
مطمئن ناکام مانده اند، حال می روند ضربه آخر را به بازار و صنعت نیمه جان کشور بزنند. واردات خودرو 
دست دوم، محل فساد گسترده است که توضیح آن در این نوشتار کوتاه نمی گنجد، اما از آن مهم تر، 
مردم را به دردسرهای بزرگی در بخش خدمات پس از فروش می اندازد. کافی است به بازار قطعات 
یدکی و خدمات پس از فروش واردکنندگان حرفه ای که در سال های قبل تعهدات سنگین داده بودند 
نگاهی بیندازیم و مشاهده کنیم چگونه مردم به حال خود رها شده اند.  اما نکته مهم تر از نظر من، 
تخریب بازار و ارزبری نه تنها در سال آینده، بلکه برای سال های بعد است. واردات خودرو دست دوم 
به معنی تضمین نیاز واردات قطعات یدکی به میزان دســت کم ۱0 درصد نرخ خودروهای وارداتی 
به طور سالانه است که باتوجه به نوع واردات و تنوع آن، قیمت های تمام شده آن برای مردم بسیار بالا 
خواهد بود. اما از سویی این روش باعث خواهد شد مسئولان با صرف ارز کمیاب، عملا به صنعت 
ضربه ای وارد کنند که قابل جبران نباشد و از آن  سو ارزش ریال بیش ازپیش افت خواهد کرد. در 
حال حاضر که همه مدعی کمک و حمایت از صنعت هستند، وضع صنعت این گونه است و صنعت را 
گاوشیرده می پندارند؛ وای به حال اینکه با مسکنی مانند واردات خودرو دست دوم، مشکلات را به طور 
ظاهری برای مدتی کاهش دهند. نکته جالب این است که مسئولان معمولا موقع پز دادن حضور 
دارند، اما وقتی نتایج اسفبار و بعضا فاجعه بار تصمیمات شان عیان می شود، پیدای شان نیست. به امید 

بازگشت عقلانیت اقتصادی به جمع سیاست گذاران اقتصادی صنعتی کشور.

اخبار کوتاه 

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان طلا و جواهر ضمن نقد فروش و 
عرضه سکه ها به مردم و تعداد بالای ضرب سکه توسط بانک 
مرکزی، اعلام کرد که طی جلسات اخیر با وزیر امور اقتصادی و 
دارایی ضمن گلایه مندی از عرضه بیش از حد سکه ها، خواستار 
کاهش عرضه و فروش قطعات ســکه شــده ایم و ایشان نیز 

پذیرفته اند. 
سید حجت شفائی، با حضور در یک برنامه تلویزیونی ضمن گلایه از ضرب بسیار 
سکه طی سال های اخیر و عرضه ی بالای سکه به مردم که سبب سوق تمایل 
مردم از خرید مصنوعات طلا به سمت خرید سرمایه گذاری سکه شده است؛ اظهار 
کرد: ایران جزو هفت کشور تولیدکننده طلا و تقریباً جزو ۱0 کشور مصرف کننده 
طلا در دنیاست؛ این درحالیست که افزایش ضرب سکه توسط بانک مرکزی و 
قرار دادن انواع قطعات سکه در اختیار عموم مردم، سبب شده که ذائقه مردم و 
فرهنگ کشور که مصرف کننده طلا بوده و به طلا اهمیت می دادند و در کنار 

کشورهای هند و خلیج فارس مصرف کننده طلا بودند، تغییر کند.
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکندگان طلا و جواهر، ضمن اشــاره به 
اینکه از سال ۱39۶ به بعد، به  دنبال برخی سیاست ها این فرهنگ ایران و ذائقه 
مصرف کنندگی طلا تضعیف شد؛ تصریح کرد: در گذشته سکه ها به هیچ وجه 
دارای حباب نبودند اما اکنون متاسفانه حباب سکه که اشتغالزایی ندارد و در چرخه 

تولیدی هم قرار ندارد، از دستمزد مصنوعات طلا که در چرخه صنعت است و به 
حد قابل توجهی اشتغال زایی دارد، بیشتر است.  

مردم به سمت خرید سکه نروند
وی ضمن تاکید و توصیه بر اینکه مردم به هیچ وجه به سمت خرید سکه نروند، 
گفت: متاسفانه در هیچ کجای دنیا، تا این حد که بانک مرکزی ایران ضرب سکه 
انجام می دهد، ضرب ســکه ندارد و سکه در اختیار عموم مردم قرار نمی دهد.  
طبق آخرین آمار از ابتدای انقلاب تاکنون ۸0 میلیون واگذاری سکه انجام شده 
که به عبارتی به ازای هر نفر یک ســکه بهار آزادی است؛ این درحالیست که 
از منظر ما که صنعتگر هستیم، نباید تا این حد ضرب سکه صورت می گرفته 
است. سکه یادبود بایستی در تعداد کم باشد و ارزش آن حفظ شود اما این روزها 
خرید و فروش سکه تبدیل به یک معامله رایج شده و فرهنگ مردم به سمت 

واسطه گری رفته است.
این مقام صنعتی یادآور شــد: از سال ۱39۶ که بانک مرکزی به بهانه تنظیم 
بازار سکه، بالغ بر ۶٢ تن سکه را واگذار کرد، تفکر و سلیقه مردم که در دهه های 
گذشته مصنوع طلا را ترجیح می دادند و اکثرا جنبه زینتی و مصرف کنندگی داشت 
به سمت سکه و سرمایه گذاری و واسطه گری سوق پیدا کرد. همین موضوع سبب 
شد که انواع قطعات سکه  )سکه تمام، نیم و ربع سکه( بیشتر از پنج میلیون تومان 
دارای حباب باشند. این حباب را مردم می پردازند؛ این درحالیست که مصنوعات 

طلا، که تولیدی و صنعتی است و نیروی اشتغال بسیار هم به کار می گیرد، تنها 
اجرت ساخت پرداخت می شود که نهایتاً یک میلیون تومان است.

شفائی با بیان اینکه آخرین ضرب سکه مختص سال ۱3۸۶ است، تصریح کرد: 
اگر بانک مرکزی فردا تصمیم بگیرد که ضرب سکه ۱40٢ انجام دهد، حباب 
۸0 میلیون سکه به یکباره ریزش خواهد کرد و مردم متضرر خواهند شد. قربانی 
اصلی حباب سکه و نوسان قیمت طلا، تولیدکنندگان صنعت طلا و جواهر و مردم 
هستند. زمانی که تخصصی موضوع مورد بررسی قرار گیرد، این سوال مطرح 
است که چرا سکه ای که هیچ ارزش افزوده تولیدی و اشتغالزایی ندارد، باید پنج 

میلیون تومان حباب داشته باشد.  

وی افزود: در مقابل ۱0 هزار واحد تولیدی در پنج استان کشور فعالیت می کنند 
که بسیار هم اشتغالزایی دارد اما ضرب سکه و واگذاری آن به مردم، سبب شده که 

صنعت طلای کشور تضعیف شود.  
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکندگان طلا و جواهر خاطرنشــان کرد: 
کشــوری همچون ترکیه که در گذشته، متقاضی طلای دست دوم ایران بوده 

است، اما اکنون جزو بزرگترین تولیدکنندگان و صادرکنندگان طلا است.
وی اعلام کرد: تنها در شهر تهران 700 جواز کسب سکه فروشی اتحادیه طلا 
و جواهر تهران ارائه شده است. همچنین ۵9۸ صرافی را هم بانک مرکزی مجوز 
داده است؛ بنابراین بالغ بر یک میلیون و 300 واحد تنها سکه فروشی در تهران 

است که در ایران بسیار عدد قابل توجهی می شود.
شفائی از مسئولان خواستار شد: درخواست ما توجه به تولید صنعت طلاست. 
ضمن اینکه از مسئولان و به ویژه بانک مرکزی درخواست داریم که ضرب سکه 
و عرضه تا این میزان کاسته شود؛ در این رابطه جلساتی هم با وزیر امور اقتصادی 
و دارایی )حدود دو هفته پیش( داشــته ایم و درخواست کردیم که ضرب سکه و 

عرضه  به این میزان جلوگیری شود و ایشان نیز موافقت کرده اند.
گفتنی است که علیرغم اینکه این مقام صنعتی اعلام کرده است که وزیر اقتصاد 
کاهش عرضه سکه با پذیرفته است، اطلاعیه های بانک مرکزی حاکی از آن است 

که همچنان ربع سکه مهمان بورس کالا خواهد بود.

خواستار کاهش عرضه و فروش سکه هستیم 
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان طلا و جواهر:

رئیس شعبه تبریز بانک توسعه صادرات 
ایــران گفت: از مجمــوع 31 صادرکننده 
برگزیده استانی 28 و از میان صادرکنندگان 
برتر کشــور دو صادرکننده مشتری شعبه 

تبریز این بانک هستند.
نادرعلیزاده ضمن تبریک چهل و چهارمین سالگرد 
پیروزی انقلاب اسلامی گفت: بیش از ۱۶ هزار میلیارد 
ریال تسهیلات طی ۱0 ماه اول سال جاری به مشتریان 

شعبه تبریز پرداخت شده که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته، رشد ۱00 درصدی داشته است.وی از آمادگی 
شعبه تبریز برای اعطای تسهیلات به شرکت های دانش بنیان خبرداد و گفت: همکاران این شعبه تعامل سازنده ای 
با شرکت های تولیدکننده و صادرکننده دانش بنیان دارند و آماده ارائه خدمات، تسهیلات و مشاوره های تخصصی 
به آنها هستند.علیزاده کاهش مطالبات معوق طی مدت یادشده را از دیگر دستاوردهای شعبه تبریز اعلام کرد و گفت: 
در حال حاضرر مانده مطالبات غیرجاری 3 در هزار نسبت به مانده تسهیلات اعطایی شعبه است.رییس شعبه تبریز 
به هدفگذاری این بانک برای جذب مشتریان جدید و حفظ مشتریان قدیمی اشاره کرد و گفت: شعبه تبریز توفیق 
گشایش ۱٢۵ فقره حساب قرض الحسنه و ٢۶ فقره حساب جاری را در 9 ماه اول سال ۱40۱داشته است.وی اظهار 
داشت: شعبه تبریز بانک توسعه صادرات ایران در مدت یادشده ۱4۸ فقره ضمانت نامه به ارزش یک هزار و ٢۸3 
میلیارد ریال صادر کرده که در مقایسه با سال قبل با ۱۱۵ فقره ضمانت نامه صادره به ارزش 377 میلیارد ریال، رشد 
300 درصدی را تجربه کرده است.رئیس شعبه تبریز خاطرنشان کرد: این شعبه در محدوده زمانی این گزارش ، ۱94 
فقره حواله ارزی به ارزش ۶9 میلیون دلار صادرکرده است. همچنین مانده منابع این شعبه، چهار هزار و ۱00 میلیارد 

ریال بوده که در مقایسه با یک هزار و ۱٢0 میلیارد ریال مانده منابع سال گذشته، رشد چهاربرابری داشته است.

جوایز قرعه کشــی ســپرده های پس 
انداز ریالی صندوق قرض الحسنه بانک 
پارسیان )عملکرد سال 1401 -1400( 
در تاریخ 26بهمن مــاه جمعاً به مبلغ 
253 میلیارد ریال به حســاب برندگان 

واریز شد.
در پی برگزاری مراســم قرعه کشی و مشخص 
شدن اسامی برندگان، جوایز مربوط به حساب های 

ایشان واریز گردید.
70 فقره کمک هزینه خرید واحد مسکونی هر یک به ارزش یک میلیارد ریال، ۸0 فقره کمک هزینه خرید 
خودرو داخلی هر یک به ارزش۵00 میلیون ریال، 90 کمک هزینه خرید لوازم خانگی تولید داخل هر یک 
بــه ارزش 300 میلیون ریال، ۱00 کمک هزینه تحصیلی به ارزش ٢00 میلیون ریال، ٢00 کمک هزینه 
سفر عمره، تمتع و عتبات عالیات هر یک به ارزش ۱00 میلیون ریال، 300 کمک هزینه خرید صنایع دستی 
هر یک به ارزش۵0 میلیون ریال، 400 جایزه نقدی 40 میلیون ریالی، ۵00 جایزه نقدی 30 میلیون ریالی و 
هزاران جایزه نقدی دیگر از جوایز قرعه کشی حساب های قرض الحسنه پس انداز ریالی صندوق قرض الحسنه 

بانک پارسیان بوده است.
گفتنی است؛ آیین قرعه کشی سپرده های پس انداز ریالی صندوق قرض الحسنه بانک پارسیان )عملکرد 
 سال ۱40۱ -۱400( روز سه شنبه مورخ ٢۶ مهرماه سال جاری به پاس قدردانی از نیت خیر سپرده گذاران

 قرض الحسنه پس انداز و با حضور اعضای هیات نظارت بر قرعهکشی متشکل از نمایندگان دادستانی کل 
کشور، بانک مرکزی و مسئولین و مدیران صندوق قرض الحسنه پارسیان برگزار شد.

عضو هیات مدیره بانک مسکن از پرداخت 
2 هزار و 800 میلیارد ریال تسهیلات حوادث 
غیر مترقبه در 10 ماهه سال جاری خبر داد. 

سید محسن فاضلیان عضو هیات مدیره و معاون امور 
اعتباری بانک مسکن با بیان اینکه باید نقدینگی به 
سمت ساخت مسکن هدایت شود، گفت: طرح جهش 
تولید مسکن با ایده هدایت نقدینگی به سمت ساخت 
مسکن در کشور که ٢0 درصد از منابع بانک ها را به 

خود اختصاص می دهد ارایه و در حال اجراست. انباشت نیاز مسکن در کشور از سال های قبل باعث شده تا تقاضا 
در بازار مسکن متراکم شود و تعادل آن به هم بخورد.وی افزود: اگرچه بخش خصوصی باید در حوزه مسکن کار 
کند اما نمی تواند نیاز بازار را رفع کند و دولت سیزدهم در این عرصه برنامه ریزی کرده تا شکاف میان عرضه و تقاضا 
را با اجرای طرح نهضت ملی مسکن پر کند.فاضلیان با اشاره به وقوع حوادث غیرمترقبه در کشور و برنامه بانک 
 مسکن برای کمک به بازسازی واحدهای مسکونی حادثه دیده گفت: بانک مسکن طی ۱0 ماهه سال جاری ٢ هزار 
و ۸00 میلیارد ریال تسهیلات در حوزه حوادث غیر مترقبه پرداخت کرده که در شهرها با سود ۵ درصد و در روستاها 
با سود 4 درصد این تسهیلات پرداخت شده است.عضو هیات مدیره بانک مسکن افزود: بانک مسکن در سال 
جاری در حوزه حوادث غیر مترقبه برای ساخت و بازسازی بیش از 4 هزار واحد مسکونی تسهیلات پرداخت کرده 
که شامل مواردی چون تسهیلات قرض الحسنه حوادث، مرابحه، جعاله و مشارکت مدنی می شود.وی افزود: این 
بانک ارایه تسهیلات در حوزه حوادث غیرمترقبه را جزو مسوولیت اجتماعی خود تعریف می کند و هر چقدر منابع 
بانک در این حوزه ارتقاء یابد و حمایت شود، بانک مسکن نیز بر خود وظیفه می داند که در بخش پرداخت تسهیلات 

حوادث غیرمترقبه بیشتر اقدام کند.

پرداخت ۲ هزار و ۸۰۰ میلیارد ریال تسهیلات 
حوادث غیر مترقبه توسط بانک مسکن 

شعبه تبریز میزبان بیش از 90 درصد 
صادرکنندگان  برگزیده استانی 

جوایز برندگان قرعه کشی حساب های قرض الحسنه 
پس انداز بانک پارسیان در سال 1401 ، واریز شد

مدیرعامــل بانک صنعــت و معدن اعلام کرد کــه این بانک 
220 بدهکار ارزی دارد که هر کدام دلایلی برای عدم بازپرداخت 

اقساط تسهیلاتشان دارند. 
علی خورسندیان درباره موضوعات مختلف مربوط به این بانک، میزان پرداخت 
تسهیلات به صنایع مختلف، میزان پرداخت تسهیلات صندوق توسعه ملی به 

مشتریان این بانک و ... توضیحاتی ارائه کرد.
وی اظهار کرد: در حال حاضر امکان پرداخت از منابع صندوق توســعه ملی را 
نداریم که البته طبیعی است چرا که به عنوان مثال منابعی طی ده دوازده سال 
گذشته وارد بانک شده است و آن را به پروژه های مختلف اختصاص داده ایم. در 
آن زمان نرخ دلار حدود هزار تومان یا دو هزار تومان بود. حالا این پروژه ها به 
مرحله بهره برداری و بازپرداخت اقساط رسیده اند اما آن ها باید به صورت ارزی 
و دلار اقساطشان را پرداخت کنند تا آن را به صندوق توسعه ملی بازگردانیم، در 

شرایطی که نرخ دلار امروز بیش از 40 هزار تومان است.
خورسندیان در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه یکی از شروط اعطای تسهیلات 
ارزی از سوی صندوق توسعه ملی، امضاء تعهد نامه برای پذیرش نوسانات ارزی 
و اساساً داشتن درآمد ارزی است؟ گفت: از نظر منطقی این مسئله و تعهد درست 
است چرا که وقتی یک نفر تسهیلات ارزی دریافت می کند باید آن را به صورت 
ارزی هم بازپرداخت کند اما طبقه بندی این تسهیلات ما را به چند دسته بدهکاران 
ارزی می رســاند؛ برخی از آن ها افرادی هستند که تولید، صادرات و درآمد ارزی 
دارند اما به هر دلیلی عزمی برای پرداخت اقساط تسهیلات شان ندارند که باید 
با این دسته از افراد به روشی متفاوت و با استفاده از راهکارها و ابزارهای قانونی 

برخورد کرد.
مدیرعامل بانک صنعت و معدن اضافه کرد: برخی از این افراد، کسانی هستند 
که ارز را دریافت کردند اما درآمد ارزی ندارند و از ســوی دیگر قیمت های آن ها 
مشمول تعرفه های دولتی است. به عنوان مثال بخشی از منابع ارزی ما صرف 
نیروگاه هایی شده که آن ها برق را به شبکه توزیع تحویل می دهند اما تعرفه دولتی 
دارند و با وجود این که این نیروگاه ها فعال هستند و برق تولید می کنند. توان اداره 
و تامین هزینه های خودشان را هم ندارند چه رسد به اینکه بخواهند این تسهیلات 
ارزی را به صورت ارزی بازپرداخت کنند و می گویند وقتی که قیمت ها و تعرفه ها 
به صورت دولتی تعیین می شود و نمی توانند محصولشان )برق( را به نرخ آزاد و 

مناسب بفروشند یا صادر کنند، چگونه می توانند اقساط ارزی خود را پرداخت کنند؟ 
بدهکاران ارزی دیگری هم هستند که حدود ۱0سال از پروژهایشان گذشته است 
اما به دلیل مشــکلاتی که در کشور وجود دارد، نتوانستند پروژه خود را به پایان 
برسانند به عنوان مثال به دلیل تحریم نتوانسته اند ماشین آلات و تجهیزات را از 
اروپا وارد کنند و در حال حاضر برای بهره برداری از پروژه خود به زمان بیشتر و 
حتی تسهیلات بیشتر نیاز دارند اما مهلت آن ها برای بهره برداری به پایان رسیده 

و باید اقساطشان را پرداخت کنند.
وی تاکید کرد: این پروژه ها و این دسته از بدهکاران را نمی توان در یک طبقه 
بنــدی قرار داد و با همه آن ها به صورت یکســان برخورد کرد. در حال حاضر 
٢٢0 بدهکار ارزی داریم که در این طبقه بندی ها قرار می گیرند و البته تعدادی از 
آنها هم دولتی هستند. البته بدهکاران دولتی را می توان تعیین تکلیف کرد چرا که 
قانون به ما اجازه داده این دسته از بدهکاران را وارد حساب مطالبات بانک از دولت 
کنیم. در این صورت طرف حساب ما مشتری نمی شود و دولت از طریق سهام، 

اوراق یا دیگر دارایی های خود تسویه می کند.
خورسندیان با بیان اینکه پروژه های نیمه تمام را می توانیم از نظر قانونی تملک 
کنیم اما صرفه اقتصادی برای ما ندارد، اظهار کرد: شــاید در برخی تسهیلات 
ارزی استثنائاتی قائل شده ایم. به عنوان مثال به طرح هایی که درآمد ارزی ندارند، 
تسهیلات داده ایم اما این طرح ها با توصیه هایی تسهیلات ارزی گرفتند چرا که 
به عنوان مثال دولت ما را مکلف کرده به عنوان یک بانک توسعه ای به برخی 
از طرح های صنعتی مانند نیروگاه ها تسهیلات ارزی بدهیم و خود دولت تضمین 
آن را قبول کرده است. البته طبق قانون اگر بخواهیم می توانیم به عنوان مثال 

نیروگاه هایی که بدهکار ارزی هستند را تملک کنیم اما هدف ما در بانک صنعت و 
معدن این نیست چرا که باید به این سوال پاسخ دهیم که این اقدام باعث می شود 
که بدهکاری ارزی موردنظر تسویه شود و به عبارت ساده تر آیا این تملک برای 

بانک ارز می شود؟
مدیر عامل بانک صنعت و معــدن ادامه داد: در درجه دوم بانک باید به دنبال 
راه اندازی هلدینگی باشد تا بتواند این نیروگاه ها را اداره کند. این در حالی است که 
بانک باید به دنبال سبک سازی خود باشد و از شرکتداری پرهیز کند و انرژی خود 

را معطوف به چنین مسائلی نکند.
وی با اشاره به اینکه در حوزه تسهیلات ریالی مشکلی برای وصول مطالبات 
نداریم، گفت: از ٢70 هزار میلیارد تومانی که تسهیلات داده ایم حدود ۱٢.۵ درصد 
آن در سرفصل مطالبات غیر جاری و بدهی قرار گرفته است و حتی در ۱0 ماهه 
امسال هم ٢۱ درصد وصول مطالبات بانک صنعت و معدن افزایش پیدا کرده 
است. البته شرایط خاصی هم در کشور وجود دارد به عنوان مثال وقتی مطالبات 
یک پروژه معوق شده است، بانک به دنبال وصول مطالباتش از روش های قانونی 
و ابزارهایی که در اختیار دارد مانند مسدود کردن حساب های یک شرکت یا ممنوع 
الخروج کردن هیئت مدیره آن شرکت و غیره می رود اما به محض ورود به این 
پرونده ها به ما اعلام می شود به دلیل آنکه تولید لطمه نخورد این کار را انجام 
ندهیم و حتی این تسهیلات را از سرفصل مطالبات غیرجاری خارج کنیم. یعنی با 

آن ها مانند کسانی که معوقه بانکی ندارند، برخورد کنیم.
وی درباره اولویت اعطای تسهیلات، اعلام کرد: برای تامین مالی، پروژه ها و 
طرح های دانش بنیان، فناوری های نوین، پروژه های نیمه تمام و طرح هایی از این 
دست به ویژه در حوزه صنعتی در اولویت قرار دارند البته طرح های معدنی هم نیاز 

به تامین مالی دارند که آن را نیز در دستور کار قرار داده ایم.
مدیرعامل بانک صنعت و معدن درباره میزان تسهیلات ارزی و ریالی پرداخت 
شــده نیز گفت: در ۱٢ ماهه منتهی به دی ماه امســال 47 هزار میلیارد تومان 
تسهیلات پرداخت کرده ایم که نسبت به مدت مشابه سال گذشته هشت درصد 
افزایش داشته است. با توجه به نامگذاری امسال به عنوان اشتغال دانش بنیان باید 
گفت که در طول ده سال گذشته بیش از ۸۶ هزار شغل از سوی بانک صنعت و 
معدن و از طریق تامین اعتبار برای پروژه های مختلف ایجاد شده است. همچنین 
۱300 طرح مختلف در این سال ها به بهره برداری رسیده اند. در ۱0 ماهه امسال 

نیز 3۶ هزار میلیارد تومان به صنایع مختلف پرداخت شده است.
وی افــزود: البته ٢٢0 طرح در حال احداث هم تامین مالی شــده که هنوز به 
بهره برداری نرسیده است و سرمایه در گردش 3400 واحد را نیز تامین کرده ایم. 
گرچه بسیاری از بانک ها به طرح های ایجادی ورود پیدا نکرده و بیشتر سرمایه در 
گردش تامین می کنند اما بانک صنعت و معدن با توجه به رسالت خود تنها بانکی 
بوده که با وجود همه محدودیت ها توانسته است، طرح های ایجادی را نیز تامین 
اعتبار کند. البته نکته دیگری که باید به آن توجه کرد این است که در سطح کشور 
به صورت متوسط نسبت مصارف و منابع بانکی حدود ۸0 درصد است. یعنی ۸0 
درصد سپرده ها به عنوان تامین مالی مورد استفاده قرار می گیرد و ما به ازای آن 
تسهیلات داده می شود اما این عدد در بانک صنعت و معدن حدود ۵۶0 درصد 

است یعنی شش برابر سپرده هایی که جذب می شود، تسهیلات می دهیم.
به گفته خورسندیان، البته عمده آن ها توسط بانک مرکزی در بانک صنعت و 
معدن سپرده گذاری ارزی یا ریالی می شود یا آن که صندوق توسعه ملی سپرده 
ارزی یا ریالی در اختیارمان قرار می دهد و ما به پشتوانه آن تسهیلات می دهیم. 
روش دیگر هم این اســت که صندوق توسعه ملی برای یک سری پروژه ها، 
عاملیت تامین مالی آن ها را به بانک صنعت و معدن واگذار می کند. در این نوع 
تسهیلات، بخشی از سود به عنوان کارمزد از سوی بانک صنعت و معدن دریافت 
می شود. به عنوان مثال اگر تسهیلات ارزی با سود هفت درصد برای مشتری در 
نظر گرفته شود بانک صنعت و معدن دو درصد آن را به عنوان کارمزد بر می دارد و 

بقیه آن را به صندوق توسعه ملی به عنوان صاحب سرمایه می دهد.
وی درباره عملکرد این بانک در زمینه اجرای تبصره ۱۸، نیز گفت: از سوی دیگر 
بر اساس تبصره ۱۸، وجوه اداره شده مشخصی در اختیار دستگاه های اجرایی قرار 
می گیرد و آن ها بانک های عامل را تعیین می کنند. طبق بودجه سال گذشته ۱۵00 
میلیارد تومان از وجوه اداره شده در اختیار بانک صنعت و معدن قرار گرفت به این 
شرط که دو برابر آن از سوی این بانک به مبلغ اضافه شود و تسهیلات پرداخت 
کنیم. بر این اساس بانک صنعت و معدن 3۵00 میلیارد تومان به این وجوه اضافه 
کرد و نهایتاً عملکرد این بانک از سال ۱397 تا کنون 9400 میلیارد تومان بود. 
البته سهم سال گذشته از این مبلغ 4۵00 میلیارد تومان از پرداخت شده است البته 
بانک صنعت و معدن تنها بانکی بود که دو برابر این مبلغ را برای تبصره ۱۸ در 

اختیار طرح ها و پروژه های مورد نظر قرار داد.

ادامه از صفحه یک
با توجه به این موضوع و مزیت هایی که شفاف سازی عملکرد شرکت های دولتی دارد، بسیاری از کارشناسان، نمایندگان 
مجلس، اهالی رسانه، فعالان اقتصادی و غیره خواستار انتشار صورت های مالی شرکت های دولتی و شفاف سازی عملکرد 
آنها هستند، تبصره ی ٢ قانون بودجه ۱40۱ به این امر اشاره داشت اما در قانون بودجه  ۱40٢ این موضوع حذف شده 
است. شفافیت عملکرد شرکت های دولتی در اقتصاد کشور یک ضرورت است و نمی توان از آن به سادگی گذشت، 
شرکت های دولتی بخش بزرگی از اقتصاد کشور را تشکیل می دهند اما در یک تاریک خانه عمل می کنند و نحوه  فعالیت 
آنها برای همگان روشن نیست؛ این شرایط بستر را برای فساد، رانت، فرار مالیاتی و مسائل دیگر فراهم کرده است که 
باید جلوی آن ها گرفته شود.ضرورت شفاف سازی صورت های مالی شرکت های دولتی بر کسی پوشیده نیست. اگر قرار 
است شفافیت در فضای اقتصادی کشور ایجاد کنیم، بهترین کار این است که این امر از شرکت های دولتی و دولت شروع 

شود. وقتی عملکرد دولت و شرکت های زیر مجموعه آن شفاف نباشد، نمی توانیم انتظار داشته باشیم که بخش های دیگر 
اقتصاد کشور شفاف شوند، تلاش ما باید بر این باشد که هر جایی به دولت ارتباط پیدا می کند، شفاف سازی در دستور کار 
قرار بگیرد.این امر به افزایش راندمان کاری بخش های دولتی و کارآیی آن منجر می شود؛ وقتی همه چیز روشن باشد، 
فضا برای پنهان کاری از بین می رود و این به نفع کشور است. شفافیت شرکت های دولتی موجب می شود بتوانیم بر 
بخش هایی که کمتر در دسترس دیوان محاسبات است، نظارت بیشتری داشته باشیم.وقتی عملکرد دولت و شرکت های 
زیر مجموعه آن شفاف نباشد، نمی توانیم انتظار داشته باشیم که بخش های دیگر اقتصاد کشور شفاف شوند، تلاش ما 
باید بر این باشد که هر جایی به دولت ارتباط پیدا می کند، شفاف سازی در دستور کار قرار بگیرد، این امر به افزایش راندمان 
کاری بخش های دولتی و کارآیی آن منجر می شود؛ وقتی همه چیز روشن باشد، فضا برای پنهان کاری از بین می رود 
و این به نفع کشور است. شفافیت شرکت های دولتی موجب می شود بتوانیم بر بخش هایی که کمتر در دسترس دیوان 

محاسبات است، نظارت بیشتری داشته باشیم. شفاف سازی عملکرد شرکت های دولتی و انتشار صورت های مالی آنها 
مزایای زیادی دارد و وضعیت این شرکت ها را از حالت تاریکخانه خارج می کند. به این ترتیب، با شفاف شدن اطلاعات 
مربوط به این شرکت ها، فضا برای رانت و فساد از بین می رود و همه چیز تحت نظارت و کنترل قرار می گیرد. وقتی 
صورت وضعیت شرکت های دولتی مشخص باشد، جلوی فرار مالیاتی هم گرفته می شود و این شرکت ها برای پرداخت 
مالیات خود بیشتر تحت فشار قرار می گیرند؛ از سوی دیگر، اگر بر اساس صورت های مالی منتشر شده متوجه شویم که 
این شرکت ها زیان ده هستند، دلیلی برای ادامه  کارشان وجود نخواهد داشت و می توان شرکت هایی را که عملکرد خوبی 
نداشته اند تعطیل کرد، برخی شرکت ها ممکن است با یکدیگر ادغام شوند، قطعا دلیل منطقی  وجود ندارد که شرکت های 
زیان ده دولتی به حیات خود ادامه دهند. از سوی دیگر، لازم نیست مدیران این شرکت ها که سودی برای کشور ندارند، 
حقوق های نجومی بگیرند، وقتی شرکت زیان ده است، نباید به مدیران پاداش داده شود، این موضوع قابل قبول نیست 
که برخی از مزایای شرکت های دولتی استفاده کنند اما سودآوری برای کشور نداشته باشند؛ به طور کلی، شفاف شدن 
عملکرد شرکت های دولتی به ما کمک می کند که تصمیمات درستی در مورد آن ها بگیریم، مثلًا ممکن است به این 

نتیجه برسیم که برخی شرکت ها در قالب شرکت های انتفاعی فعالیت کنند و از حالت دولتی در آیند.

وجود 220 بدهکار ارزی با دلایل مختلف 

شفاف شدن عملکرد شرکت های دولتی

مدیر عامل بانک صنعت ومعدن اعلام کرد:


